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Κύριοι Υπουργοί 

 

Η παράνομη διακίνηση και εμπορία ζώων συντροφιάς, κυρίως σκύλων και γατών, αποτελεί ένα διαρκές 

και επιδεινούμενο φαινόμενο στην Ελλάδα. Οι συνέπειες του φαινομένου είναι πολλαπλές: πλήττει την 

ευζωία των ζώων, ενέχει κινδύνους για τη δημόσια υγεία, τροφοδοτεί την αδήλωτη οικονομία, 

υποσκάπτει τον θεμιτό ανταγωνισμό και συνδέεται ολοένα και συχνότερα με οργανωμένες 

εγκληματικές δραστηριότητες.  

Παρά τις προσπάθειες σε ευρωπαϊκό επίπεδο για τη διασφάλιση της καλής διαβίωσης και της 

ιχνηλασιμότητας των ζώων, η εφαρμογή της σχετικής ενωσιακής νομοθεσίας στη χώρα μας παραμένει 

αποσπασματική και συχνά ανεπαρκής. Κύρια αίτια αυτής της κατάστασης είναι η υποστελέχωση των 
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κτηνιατρικών υπηρεσιών, ο κατακερματισμός των αρμοδιοτήτων μεταξύ διαφορετικών υπηρεσιών και 

υπουργείων, η έλλειψη αξιόπιστης ιχνηλασιμότητας, η χρήση πλαστών διαβατηρίων και 

πιστοποιητικών, καθώς και η ανεπαρκής εποπτεία των διαδικτυακών αγγελιών και πωλήσεων. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι σύμφωνα με δημοσίευμα ιστοσελίδας, αστυνομικός υπό τον όρο της 

ανωνυμίας αναφερόμενος στην παράνομη διακίνηση ζώων συντροφιάς ανεβάζει τον αριθμό των 

παράτυπων διαβατηρίων ζώων συντροφιάς τα οποία εκδίδονται στην Ελλάδα, στο 20% και δηλώνει 

συμπληρωματικά: «κτηνίατροι, κάποιες φορές, δεν καταχωρούν στην εφαρμογή ΕΜΖΣ (Διαδικτυακή 

βάση καταγραφής ζώων συντροφιάς του υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης όσο ήταν σε λειτουργία), 

ο αριθμός του διαβατηρίου δεν αναγράφεται πολλές φορές στην εφαρμογή, ιδιοκτήτες που 

μεταφέρουν συχνά ζώα συντροφιάς, φαίνονται στην διαδικτυακή πλατφόρμα του υπουργείου να είναι 

καταχωρημένοι αρκετές φορές ως ιδιοκτήτες, τα παράτυπα διαβατήρια έχουν ημερομηνία έκδοσης 

λίγες μέρες πριν το ταξίδι των ζώων. Οι πιο κλασικές περιπτώσεις, είναι οι επιβάτες που μεταφέρουν 

έως πέντε ζώα έκαστος ώστε να χαρακτηριστεί η μετακίνηση ως μη εμπορικού χαρακτήρα..» 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αναγνωρίζοντας τη σοβαρότητα του προβλήματος, προχώρησε στην έγκριση 

πρότασης Κανονισμού για την Καλή Διαβίωση και Ιχνηλασιμότητα Σκύλων και Γατών. Ο προτεινόμενος 

Κανονισμός εισάγει κοινά πρότυπα για την εκτροφή, διατήρηση και εμπορία σκύλων και γατών, 

ενισχύει την ιχνηλασιμότητα, ειδικά στις ηλεκτρονικές πλατφόρμες, στοχεύει στην αποτροπή του 

αθέμιτου ανταγωνισμού, προβλέπει μέτρα για την εκπαίδευση και στήριξη των φροντιστών ζώων και 

ενισχύει το νομοθετικό πλαίσιο που διέπει τις εισαγωγές από τρίτες χώρες.  

Στο πλαίσιο της Συντονισμένης Δράσης της Ε.Ε. για τα έτη 2022-2023, καταγράφηκαν 467 

κοινοποιήσεις που σχετίζονται με παραβιάσεις της ενωσιακής νομοθεσίας αναφορικά με το εμπόριο 

ζώων συντροφιάς και 47 υποθέσεις στις οποίες υπήρξαν υπόνοιες δόλιας δραστηριότητας. Από τις 

κοινοποιήσεις αυτές, το 45% αφορούσε παράνομες μετακινήσεις ζώων από τρίτες χώρες, ιδίως τη 

Ρωσία και τη Λευκορωσία. Σε μεγάλο αριθμό περιπτώσεων χρησιμοποιήθηκαν πλαστά διαβατήρια, 

αναληθή ή παραποιημένα εργαστηριακά πιστοποιητικά, ενώ εντοπίστηκαν καταφύγια που 

λειτουργούσαν χωρίς άδειες, πωλούσαν ζώα, μετέφεραν ζώα με το πρόσχημα της "υιοθεσίας" και 

προωθούσαν τη δραστηριότητά τους κυρίως μέσω του διαδικτύου. 

Το φαινόμενο συνοδεύεται και από άλλες ανησυχητικές διαστάσεις: πρώιμος αποχωρισμός ζώων από 

τις μητέρες τους, με αποτέλεσμα την ανεπαρκή ανάπτυξη του ανοσοποιητικού τους συστήματος, 

μεταφορές σε κακές συνθήκες με αυξημένη θνησιμότητα ή σοβαρά προβλήματα υγείας και 

συμπεριφοράς, συμμετοχή επαγγελματιών (κτηνιάτρων, εκτροφέων, μεταφορέων) στην έκδοση 



πλαστών ή παραπλανητικών εγγράφων, συχνές εισαγωγές από χώρες με υψηλό κίνδυνο λύσσας με 

ελλιπή ή πλαστά εργαστηριακά αποτελέσματα, εκτεταμένη φοροδιαφυγή και αδήλωτη δραστηριότητα, 

αθέμιτος ανταγωνισμός προς νόμιμους επαγγελματίες, χρήση απαγορευμένων πρακτικών όπως η κοπή 

αυτιών και ουράς και ενίσχυση εγκληματικών φαινομένων όπως οι κυνομαχίες.  

Επιπλέον, σε πολλές περιπτώσεις καταγράφονται ελλιπώς συμπληρωμένα διαβατήρια, μικροτσίπ που 

δεν έχουν καταγραφεί στην αντίστοιχη βάση δεδομένων, και αποφυγή κάθε επίσημου ελέγχου από τις 

αρχές. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει πλέον αναγνωρίσει επισήμως το παράνομο εμπόριο ζώων συντροφιάς ως 

μορφή οργανωμένου εγκλήματος και ενισχύει τις δράσεις καταπολέμησής του μέσω της Europol, του 

συστήματος iRASFF, της πλατφόρμας EMPACT Envicrime και άλλων μηχανισμών διακρατικής 

συνεργασίας. 

 

Κατόπιν των ανωτέρω ερωτάσθε κ.κ Υπουργοί: 

1. Πόσες υποθέσεις παράνομων μετακινήσεων και εμπορίας  ζώων συντροφιάς έχουν 

κοινοποιηθεί στην Ελλάδα μέσω του συστήματος iRASFF ή από άλλους 

ευρωπαϊκούς μηχανισμούς στο πλαίσιο της Συντονισμένης Δράσης της Ε.Ε. , και ποιες 

ήταν οι σχετικές παραβάσεις της ενωσιακής νομοθεσίας; Πώς διαχειρίστηκαν οι 

ελληνικές αρμόδιες αρχές αυτές τις περιπτώσεις; 

2. Πόσες περιπτώσεις παράνομης διακίνησης και εμπορίας  ζώων έχουν εντοπιστεί από 

τις ελληνικές αρχές στο διάστημα από 1.1.2023 έως σήμερα, και ποια ήταν τα 

αποτελέσματα των ελέγχων και οι επιβληθείσες κυρώσεις; 

3. Ποια μέτρα λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του κατακερματισμού αρμοδιοτήτων 

και της υποστελέχωσης των κτηνιατρικών υπηρεσιών, που δυσχεραίνουν την 

αποτελεσματική άσκηση ελέγχου; 

4.  Ποιες είναι οι προβλεπόμενες κυρώσεις για τα φυσικά πρόσωπα που υιοθετούν 

μαζικά ζώα και στη συνέχεια τα μεταβιβάζουν σε τρίτους, πρακτική που έχει 

χαρακτηριστεί από τις αρμόδιες αρχές ως μέθοδος αποφυγής των ελέγχων;  



5. Υπάρχει εθνικός σχεδιασμός συνεργασίας μεταξύ των εμπλεκόμενων Υπουργείων 

και των ελεγκτικών αρχών (ΕΛ.ΑΣ., Λιμενικό, ΔΟΥ, ΔΑΟΚ) για την ανίχνευση, 

πρόληψη και καταστολή του παράνομου εμπορίου ζώων συντροφιάς; 

6. Υπάρχουν διαθέσιμα στατιστικά στοιχεία και εκθέσεις σχετικά με το μέγεθος του 

φαινομένου στην Ελλάδα; Ποια είναι η εκτίμηση για την εξέλιξή του στο επόμενο 

διάστημα; 

7. Ποια είναι η υφιστάμενη συνεργασία της Ελληνικής Αστυνομίας και του Λιμενικού 

Σώματος με την Europol, άλλες αστυνομικές και τελωνειακές αρχές κρατών-μελών 

και ευρωπαϊκούς οργανισμούς για την αντιμετώπιση της παράνομης διακίνησης 

ζώων; 
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